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AIS RANHEIM PAPIRFABRIK 

RAN HElM 

TBmmerpriser -Virkeskj'Bp 
Etter de langvarige og meget omtalte 

forhandlinger om arets l@mmerpriser vil 
det muligens interessere Ranheims-Nytts 
lesere a fa en orientering om disse for
handlinger. Likesa har det vel en viss 
interesse a bli orientert om forhandlings
resultatet og hva delle betyr for norsk 
treforedling og var bedrift. 

T @mmerprisene fastsettes hvert ar for 
en drift ssesong, d. v.s. fra 1. september 
det ene ar til 31. august det nest e. For
handlingene f!iJTes mellom N orges S kog
eierforbund jJa selgersiden, og de 3 
kj@perorganisasjonene N orges Trefored
lingsrad, Trelastbrukenes F elleskontor og 
W allboardfabrikkenes F elleskontor pa 
kj@ persiden. 

Siste ars forhandlinger starlet allerede 
29. se ptember 1967. Det viste seg snarl 
at avstanden mellom partene var meget 
star, idet skogeieme ville ha jJrisene opp 
sam f@lge av stadig @kende drift sutgifter, 
mens kj@jJerne pa sin side forlan gte et 
ikke uvesentlig nedslag som fi!Jlge av de 
synkende priser pa treforedlingsproduk
ter jJa verdensmarkedet. Dessuten hev-
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det kj0perne at jJrisene i Norge ogsa matte betydelig ned for a komme 

m ere pa lin je m ed prisene bl. a. i S verige. 
Partene holdt flere m0ter, m en noen enighet ble ikke ojJpnadd, og 

den 24. oktober anmodet partene riksmeglingsmannen - i henhold til 
den sakalt e «H oveda vtale» - om a oppnevne en m eglingsmann. Per
sonaldirekteJr I dar N ordstrand ble sam m e dag opfmevnt og had de fl ere 
m0ter m ed partene i tiden inntil 3. november, da m eglingen ble avsluttet 
uten at m eglingsmannen fant grunnlag for a se tt e fram noe m eglings

forslag . 
D agen ett er ble L 1mns- og prisdepartem entet underrettet om at m eg

lingen var result atl0s, og den 6. november ble partene innkalt til m0te 
i departem entet. D et ble da der fra bade selgerne og kj0perne gitt uttrykk 
for at myndighetene matte se tiden an feJr det i tilfelle ble tatt skritt til 

t vungen l0sning au tvisten . 
I midlertid had de N orges Treforedlingsrad pa vegne au sine m edlem s

bedrift er feJr m 0tet m ed departem entet fant sled, gatt ut m ed sin egen 
pris jJa kr. 80,- fJr. m3 for granslip som vanligvis er det sortiment som 
danner basis for utregning au prisene for de 0vrige sortimenter. For 
sammenligning nevnes at prisen aret fm· var kr. 92,50 fJr . m3 for samme 
sortiment. N orges Skogeierforbund fant dog ikke a kunne godta h verken 
frem gangsmaten eller prisen og henstilte til sine m edlemmer a u tse tt e 
hogsten til et sen ere ar eller a redusere hogs ten m est mulig . [{ onflikten 

m ellom partene var dermed i gang. 
D epartementet fant ett er noen dager ikke a kunn e la dett e alvorlige 

teJmmerprisoppgjeJr ga videre ul0st pa grunn au svikt i fremdriften fr a 
skogene og de j fiJ lger dett e kunne fa for virksomheten innenfor trelast- og 

treforedlingsindustrien i landet. D et ble sa fr emmet en proposisjon om lou 
om tvungen voldgift, og den 24. november ble det oppnevnt en voldgift s
nemnd pa 7 m edlemmer, hvorav formannen, h0yesterettsdommer R olv 
E. R yssdal og 2 andre ble opfmevnt au Kongen, m ens kj0perne og 

selgerne oppnevnte 2 hver. 
En ny runde i teJmmerjJrisforhandlingene var dermed starl et, og fl ere 

nwter innen voldgift snemnda ble holdt, likeledes m 0ter m ed partenes 
forhandlingsutvalg . I tiden fra forhandlingene begyn te og til voldgift s
nemnda tradte i virksom het var det imidlertid skjedd et fJar vesentlige 
ting som innvirket pa situasjonen. For det f eJrste, devalueringen i England 
og dernest var de svenske t eJmmerpriser m ere avklaret. Sistnevnte var 
gatt betydelig ned, og de svenske bedrift er fikk ytt erligere en ford el 
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fr emfor de norske. lmidlertid uar det en kjennsgjeming at store kvanti
teter suensk ouerskuddsuirke uar tilbundt norske kj@pere, og disse hadde 
saledes god anledning til i uesentlig grad a dekke seg inn i Suerige . Tre
foredlingsindustriens representant i uoldgiftsnemnda heudet da ogsa at 
n.emnda i ar har /@[gende to forut se tninger a ta silt utgangspunkt i: 

1. Den t@mmerpris hu01·til industrien kan dekke sitt behou ued import. 
2. Den /@mmerjJris industrien ouerhodet kan bcere. 
Voldgift snemndas kjennelse forela den 22. desember 1967, med andre 

ord 12 uker ett er det fm·ste forh andlingsm @te mellom partene den 29. 
se jJt ember. · 

TommerfJriscn ble fastsatt til kr. 82,- pr. m 3 for granslip, dus. en 
nedgang pa kr. 10,50 jJr. m 3 . For sagt@mmer er det ikke mulig a angi 
nedgangen eksakt i og med at det er kommet inn nye sortimenter og 
malingssystemer. Det regnes imidlertid med at nedgangen for sagt@m
mer er noe st@rre enn for slijJ. O uenneunte jJris jJa kr . 82,- gjelder for 
0stlandet, mens tilsuarende pris for Tr@ndelag er kr. 79,50. Det som 
dog interesserer oss mest er jJrisen for furu slip i Tr@ndelag, som gikk ned 
med kr. 8,50 til kr. 72,- pr. m3 Levert ued bilueg. Prisen for bakhon 
omregnes ogsa i forhold til /@mmerjJrisen og er galt ned m ed noe over 
kr. 7,- pr. m3. 

For Ranheim er imidlertid stillingen den at uirkeslagrene er for store, 
ikke minst pa grunn au den rekordti/f@?·sel au bakhon vi hadde i 1967. 
Da fikk vi inn i alt 134.000 faste m3 au dette uirke. Det er derfor om a 
gj@re a fa redusert beholdningene betydelig i [@jJet au aret. l midlertid er 
Ranheim den eneste kj@jJer au furuslijJ, uedt@?nmer og barket bakhon 
nord for Dovre og ma derfor forsake a redusere kj@pene uten a se tt e 
skogeierne og sagbrukene i for store leueringsuansker . Vi har da funn el 
at vi i 1968 f@rst og fremst ma si fra oss sortimentet uedt @mmer, som er 
granvirke au darlig kualitet. V ed at skogeiem e tar bort det som er mest 
ratt ent og sefu bruker dell e ti[ brense[, kan del @Urige ga med ti[ sagbruk 
eller treforedling. Dernest har vi sagt fra oss all granslijJ, slik at vi au 
norsk runduirke bare kj@per furu slip. V are kj@jJ i Suerige har vi redusert 
betydelig, men har dog funnel a ville opprettholde forbindelsen m ed et 
par St@rre leuerand@rer der borte og a aula deres sulfatuirke. Det kan 
her ucere au interesse a neune at pa tross au lang transport faller dette 
uirket rim eligere enn gjennomsnittet au uart norske runduirke. 

Bakhontilf@?·slene regner vi med uil bli redusert i forhold til fjoraret. 
Den fastsatt e l@mmer jJris ble nok noe Lavere enn skogeiem e hadde hapet 
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pa, og som felge derav ma en regne m ed redusert skogsdrift. Nar dessuten 
driftsfmholdene i skogene hittil har vcert ugu nstige som felge av at myrer 
og bekker ikke fr es til fer sneen kom , sier det seg selv at avv irknings

kvantumet ma bli lite. M ed redusert avvirkning vil sagbrukene ogsa fa 
mindre temmerdekning, og noen regner allerede m ed drift sstans i kortene 
eller lengere perioder. I og m ed at vi kje jJer barket bakhon fra alle sag
bruk av betydning fr a Mare og S er-Trandelag i syd til M o i R ana og 
Kirkenes i nord, vil enhver drift sstans ved sagbrukene minske vare bak
hontilfersler. 

Til tross for den ganske betydelige nedgang i temmerprisene ve t vi 
at de svenske trefmedlingsbedrift er har atskillig Lavere temmerkostnader 
Levert fabrikk enn de norske. N ar dessuten den nordamerikanske trefor
edlingsindustri er sterkt toneangivende pa verdensmarkedet m ed virkes
kostnader betydelig under svenske niva, er det innlysende at den norske 
treforedlingsindustri fr emdeles sliter tungt . 

L. Almas 

*** 
Devaluering 

0 

Arsaker og virkninger 
Som et resultat av de store 0ko

nomiske kriser i m ellomkrigsa r ene 
- da de flest e land forlot gullmynt
foten - er vekslingskursene m ellom 
de forskj ellige landenes va lutaer diri
gert slik at de er holdt innenfor faste 
r a mmer - og det foretas bare sjelden 
vesentlige forandringer. 

Etter 2. verdenskrig har de to vik
tigste forandringene skjedd i forbin
delse med deva lueringen av den engel
ske valuta - pund sterling. Dette 
skjedde i 1949 og i fjor h0st den 18. 
november og innebrerer a t England 
r eduserte verdien av sin valuta i for
hold til andre lands va lutaer (f. eks. 
dollar). 

Forandringer i valutakursene opp 
eller ned ha r vidtrekkende innflytelse 
p a verdenshandelen og konkurranse
forholdet mellom nreringslivet i de 
forskjellige land. 

Man kan da sp0rre seg selv hvorfor 
foretas slike fora ndringer og hva er 
arsaken? Dessverre er dette ikke sa 
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lett a besva r e generelt, m en en a v for
klaringen e knytter seg til det nettopp 
nevnte uttrykket «konkura nseforhol
det» og har sammenheng m ed en na
sjons ma te a !eve pa - om nasjonen 
forbru k er m ere enn den produserer. 

Hvis n emlig en nasjon skrur opp 
s itt l0nnsniva og sin levestandard 
(forbruk) hurtigere enn produksjonen 
tilsier - a ltsa lever over evne -
svekkes landets konkurransekraft i 
forhold til a ndre land. Det 0kede for
bruket f0rer til at importen stiger 
samtidig som eksporten vil synke -
dels fordi eksportvarer forbrukes in
nenlands og dels fordi eksportbedrif
tenes stigende omkostninger gj0r dis
se mindre konkurransedyktige over
for utlandet, med r esultat sviktende 
salg og produksjon. 

Dette sla r ut i en svekket eller n e
gativ ha ndelsbalanse hvor eksportinn
t ektene ikke kan betale for importen. 
Pa kort sikt k a n en slik skjevhet opp
rettholdes sa lenge landet har reserver 



a trere pa og sa lenge utla ndet er vii
Jig til a gi kreditt. Men hvis skjev
hetene ikke rettes pa ad annen vei, 
rna myndighetene f0r eller siden for
a ndre valutakursene - devaluere -
for a styrke konkura nseforholdet og a 
begrense det innenlandske forbruket. 

Ifjor h0st devaluerte Engla nd med 
14.3 %, Danmark med 7.9 % og Finn
land med 24 % i forhold til for eks. 
dollar og norske kroner . Eksempelvis 
betyr dette at en engelsk import0r rna 
beta le flere pund for en viss mengde 
importvarer ( denne fordyres), m ens 
en engelsk eksport0r far flere pund 
igjen for en eksportvare (konkur
ranseevnen bed res). En de val uering 
f0rer alltid med seg en stigning i leve
omkostningene og betyr at den jevn e 
mann rna stramme inn livremmen. 

Det som er nevnt foran er sett ut 
fra det devaluerende la nds synspunkt. 
For de a ndre la nd blir forholdet n re r
mest omvendt. I samhandelen m ellom 
Norge og England betyr dette a t vare 
importvarer fra Eng la nd b0r bli bil
ligere, mens var eksport t il Engla nd 
m0ter vanskeligheter . 

For en ek sportbedrift som A /S R a n
heim Papirfabrikk er det klart at 
dette vii fa m erkba r e virkninger. L a 
oss ta et tonn papir som ha r en pris 
pa £ 80. F0r devalueringen ifjor h0st 
kunne vi veksle disse £ 80 om i ca. 
1600 norske kroner. Etter devaluerin
gen fa r vi imidlertid kun ca. 1370 
kroner igjen ved salg av £ 80 - altsa 
et t ap pa ca. 230 kr.ft onn. 

Va r naturlige reaksjon i en slik s i
tuasjon ville vrere a forh0ye prisen til
sva rende (notert i £) slik at vi som 
f0r fikk ig jen 1600 kroner pr. tonn. 
Som selger sto vi da imidlertid over
for den risiko at en prisforh0yelse pa 
16.7 % ville g j0re oss helt k onkurran
seudyktig overfor den store engelske 
hjemmeindustri, slik at va rt salgs
kvantum ville synke radikalt. Dett e 
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ville kunne skade oss like mye som a 
ta hele devalueringstapet. De nordiske 
papirfabrikker besluttet derfor a ga 
en middelvei, og man fastsatte en 
prisforh0yelse pa ca. 9- 10 % notert 
i pund. 

P a det viktige engelske marked 
medf0rer a ltsa devalueringen en de
ling av devalueringstapet mellom 
kj0per og selger. Den en gelske kj0per 
fikk lagt pa sine priser 9- 10 prosent, 
m ens vi fikk redusert va re priser m ed 
7- 8 prosent. F or den engelske kj0-
per betyr dette at ha n vii pr0ve a 
r edusere sitt forbruk - og ha n vii 
skjerpe sine kvalitetskrav og krav om 
servise fra selgeren. Dette forhold b0r 
vi a ile vrere klar over og sette a ile 
kluter til - pa a ile ledd - for a holde 
oss pa toppen kva litets- og service
messig. 

Pa det da nske marked og a ndre 
land med devaluert valuta har vi stort 
sett satt opp vare priser svarende t il 
devalueringstapet. 

Var k onkurrent Finnland ha r som 
nevnt ogsa devaluert sin valuta, og 
dette har styrket de finske eksport
bedrifters konkurranseevne i forhold 
til de norske. 

Summa summarum er a ltsa en de
valuering av vare kunders valuta en 
smertelig og kompliser t sak som for
verrer var konkurranseevne og pa 
f0rer oss t a p enten i form av Iavere 
priser eller i form av skjerpede kvali
tetskrav og Iavere salgskva ntum. 

For de fleste k om det som en over
rask else at den norsk e krone ikke 
fulgte med i devalueringsrunden i fjor 
h0st. P a en ma t e kan vi vrere g la d for 
at myndighetene fant at dette ikke 
var n0dvendig. P a den a nnen side vii 
a lltid en devaluering vrere til fordel 
for noen og til skade for a ndre. Dess
verre ble var bransje denne gang ska
delidende sammen med bla nt a nnet 
fiskeriene og turistnreringen. 

T . Schjetne. 



Av Ranheim Papirfabriks historie 
(Forts. fra nr. 4 1967 ) 

1915 
I forhold til de st erke bevegelser 

papirindustrien ble utsatt for fra 1915 
- 1916 ha dde aret 1914 ikke vrert ut
satt for noen vesentlig pa kj enning. Vi 
k a n uttrykke det slik at det var f0rst 
fra 1915 a t verdenskrigens virkninger 
ble trykkende. I det a r et steg prisene 
pa papir, og etter at de eldre kon
trakter va r blitt effektuert va r det at 
papirmarkedet skiftet karakter. Fra 
a ile k a nter kom da foresp0rsler om 
levering a v cellulose og papir. De nor
sk e pa pirfa brikker a rbeidet under 
h0ytrykk. 

Det var til a begynne m ed m est de 
mindre fabrikker, som va nlig ikke 
hadde a nledning til a innga la ngsik
tige kontrakter , som profitert e av 
krigen. Men stigningen i papirprisene 
va r if0lge med stigning pa r a ma t eri
a len e, m est kull og a ndre hjelpestof
fer , m en ogsa rekvisita, og prisstig 
ningen pa disse var er bevirket a t hva 
der ved papirbestillingen va r a nsett 
som h0ye priser ved effektueringene 
knapt dekket produksjonsomkostnin
gene. Dertil kom stort kurstap pa 
engelske pund. 

H enimot s lutten av november 1914 
ha dde disponent Lundberg vrert inn
kalt til et direksjonsm0te i modersel
skapet Mer ak er Brug og hadde da 
meddelt a t «a lt pa R a nheim g ikk 
godt». Det var solgt ca. 4500 tonn 
papir for skipning over 1914/15 til ca. 
10 kroner h0yere pris enn tidligere i 
1914. Man ha dde fyrkull for h enimot 
et ha lvt a r og va r bra forsynt m ed 
sulfat. Videre at ma n burde h a i 
ekstra beholdning en st0rre t0mmer
reserve ( enn 10.000 favner i tilfelle a v 
svikt i flistilf0rslen , ca. 15- 16 tusen 
favner. Det var a ltsa i november 1914. 

Stillingen fortonet seg visstnok ikke 
fu llt sa lys et kva rta l sen ere, m en a l
likevel g ikk direksjonen til a beslutte 
s ten-re forb edringer ved fabrikken til 
en samlet overslagssum pa 332.000 
kroner , som av disponet Lundber g var 
ber egnet pa a g i 55 prosent overrenter 
og a mortisasjon av den n edlagt e k a 
pital. H ovedpostene var : Anordninger 
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m ed da mpkjelene i soda huset (80.000 
kroner, nye siler, nye koller ganger, 
bygningsarbeider , regulerbare virer . 
For sa a a nf0re protokollen: 

Ved disse fora ndringer og forbed
ringer er f0lgende r enta bilitet sber eg
ning oppsatt: 
Kullbesparelse i kokeriet 2400 tonn 

» i sodahuset 2400 » 
» ved dampkjel 
» i soda hus 2000 » 

6800 tonn 

Kullbesparelse i a lt 6800 
tonn a lu. 14,00 kr. 95.200 

Mindreforbruk av sulfat » 15.000 
Ved a kollere og benytte 

kvisten inns pares » 30.000 
Dessuten 1200 favn er ved 

innspares a k r. 18.00 » 21.500 
Fortjeneste ved a nvendelse 

av storflis fra huggeriet 
til m asse i st edet for til 
brensel » 10.000 

Besparelse av fi lt og vire 
til va tmaskin en . . » 3.000 

5 sh bedre pris for ca. 7000 
tonn bedre pa pir for 
eksport .... . .... » 31.000 

kr. 205.700 

Fragar for 6 % r ente og 
10 % amortisasjon av 
Jn·. 350.000 » 56.000 

Fortjenest e 
Ytterligere bespa relse 

2300 t kull a kr. 14.00 

----
kr. 149.700 

» 32.200 

kr. 181.900 

hvilket motsva r er ca. 55 % av den 
n edlagt e k apita l. 

Det foreligger ikke ma t eria le til 
sikkert a bed0mme om disse forespei
linger kom til a holde stikk. Men med 
utviklingen i a r ene etter for 0ye rna 
m an a nta a t a t det var noksa la n g t 
fra a t det ble tilfelle. I disse forbed
ringer inng ikk ogsa a nleggsomkost
ninger pa vel 42 .000 kroner for an
skaffelse av Sudenburger inndamp
ningsapparater. 



Produksjonen ved Ra nheim gikk i 
1915 jevnt, det truet m ed arbeidsstans 
i juli, m en den ble avverget. Produk
s jonen av papir Ia mer opp til 1914, 
8300 tonn mot 8500 tonn. Men produk
sjonsomkostningene g ikk a dskillige 
ha kk oppover. Aile utg iftsposter av 
betydning steg. For cellulosen: fyr
kull, bakved ( og t0mmer) , sulfat, ar
beidsl0nninger , reparasjoner, slik at 
den samlede produksjonspris for cel
lulose ble 20 kroner h0yere enn i 1914. 
For papirproduksjonen fa it den st0r
ste 0kning pa kullene. Samlet produk
sjonspris for pa piret ble kr. 218,66 
mot kr. 183,84 i 1914. Sa lgsprisen fob. 
Trondheim ble gjennomsnittlig 236 
kroner pr. tonn mot den gjennom
snittlige, lit e svingende salgspris for 
de 6 foregaende a r , 214 kroner. 

Der e r ovenfor oppgitt de faktorer 
som generelt g jorde seg g jeldende for 

driftens l0nnsomhet. Spesielt for R a n
h eim sk a t nevnes at de engelske kull
lever a nd0rer a nnullerte de kullkon
trakter R a nheim h adde for ca. 10.000 
tonn for levering i 1915 ti l en pris av 
10 sh 9 d cif Trondheim , mens de 
samme herrer engelskmenn fastholdt 
de gam le papirkontra kter. 

Ved utgangen av 1915 ha dde m an 
ved R a nheim ordres for ca. 5 maneder 
fremover til priser som bet egnes som 
eksepsjonelt h0ye, idet kundene da 
bet a lt e fra 31 til 33 pund pr. tonn fob 
Trondheim med gar a ntert normal 
kurs pa pund. 

A1·et s bTu ttoov m·skttdd sank fra det 
<<normale» kr. 250.000 til k r. 191.000, 
enda man k unne bokf0r e kr. 27.000 
i m eroverskudd p a n ebengescheften e 
Teglverket og R a nheim ga rds drift. 
Det ble delt ut et utbytte pa 5 % m ed 
kr. 52.500. 

(Forts. ) 

Hverdagsrasjonalisering 
Flittige lesere av R anheims-Nytt vii 

husk e at det i forrige nr. i referatet 
fra m0te i bedriftsutva lget 13/11 - 67 
var nevnt noe om et kurs i h verdags
ras jona lisering som undertegnede re
degjorde for. 

Det f0rste kurset er na g jennom
f0rt , med delt a k ere fra avdelingsut
valgene i sekkeavdelingen og gummi
eringsavdelingen og m ed formenn og 
driftsingeni0rer fra de samme a vde
linger. Med g runnlag i erfa ringene fra 
dette f0rste kurset skal na p lanene 
for den vider e g jennomf0ring trekkes 
opp. 

Hva er sa dette kurset i hverdags
rasjona lisering og hva er det ma n 
S0ker a oppna? 

Selve kurset er pa 12 timer, utar
beidet av konsulen t H arald Kittelsen 
i sam arbeid m ed m ed pap irindustriens 
rasjonaliser ingsgruppe etter oppdrag 
a v Trefor edlingsindustrien Yrkesopp
lrering og m ed a nbefaling av P apir
industriarbeiderforbundet . 

F0lgende emner blir g jennomgatt: 
R asjonaliseringssp0rsma let . . . 1 t 
Bedrifts0konomi . . . . . . . . . . . . . 2 t 

K u1·sledm·e : 
Gudmund Haavi - ToT Schjetne 
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F'Ta en k u Tsdag. - F'Ta vBns tTe : Gudmund Haavi, ToT Sch.ietne, J . R enne, 
J. Hongslo, 0. H agen, J. Risholt, J. B Temset h og I ngeboTg Ronning. 

Arbeidsstudier . . . . . . . . . . . . . 1 t 
Arbeidsfysiolog i 1 t 
R etningslinjer fo:" bruk o.v 
arbeidsstudier 1 t 

Arbeidsforenkling 4 t 
Forslagssyst em 1 t 
Mennesk et i bedriften 1 t 

H ensikten m ed kurset er a stimu-
lere bedriftsmilj0et til en m ere positiv 
og aktiv innstilling til r asjona lisering 
og produktivitet stiltak . 

Med bedriftsmilj0et t enker en her 
pa a ile de a nsatte, ba de a rbeidere, ar
beidslere og bedriftsledelse - ba de i 
produksjon og i kontorene. 

Med positiv og aktiv innstilling me
n es a t a ile, hver pa sin pla ss, ser m ed 
godvilje pa a ile for slag eller tiltak 
som k a n 0ke produktivit et en, og ogsa 
selv g r ansker sin egen a rbeidsplass 
for a fors0ke a forenkle denne. 

Det er ikke m eningen a t m an ved a 
gil. kurset sk a l bli noen rasjona lise
ring sek spert, det rna en overla t e til 
spesia list ene. Men prinsippene fo r en 
enkel g rovras jona lisering ved arbeids
forenkling k a n a ile l:oer e pa kort tid, 
og dette sammen m ed en innf0ring i 
de a ndre emnene er det kurset sk a l g i. 
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R asjonalisering ved a rbeidsforenk
ling er ikke forbeholdt spesia list en e. 
T vert imot er det uhyre viktig a fa 
utnyttet det fond a v viten og k unn
slmper som den enkelte sitter inne 
med om sitt eget arbeid. Den som ut
fo rer a rbeidet er den som kjenner det 
best og som best k an utta le seg om 
forbedringstiltak. 

Vi vet a t sv:oert m a nge gar omkr ing 
m ed gode ideer til forenklinger og 
forb edr inger som a v en eller annen 
a r sak ikke k ommer fram . Med dette 
lmrset t ar vi bl. a . sikte pa a fa disse 
ideene f ram i lyset og a s ikre a t de 
blir godt motta tt av ledelsen. 

Men hvorfor vii vel enkelte sp0rr e 
seg. H vorfor ska l vi v:oer e m ed a for
bedre bedriftens utbytte? Sva r et er 
enkelt nok. F'oT a sikTe vaT egen aT
beidsp lass . Aile er vi kla r over den 
va nsk elige stilling papirindustrien be
finn er seg i for tiden . Det er lite som 
tyder pa a t situasjon en vii bedre seg 
med det f0rst e. Ba re de beste vii 
over leve krisen. De svak este er a lle
rede begynt a fa lle. 

Vi er a ile sa mmen interessert i a t 
R anheim P apirfa brik sk a l over leve 



og at den skal fortsette a vrere en 
trygg arbeidsplass ba de for oss selv 
og kanskje for va re etterkommer e. 
Det vi a ile sammen, hver pa var plass, 
kan gj0re for a fremme dette m al er 
a s0rge for a t var a rbeidsplass er r a 
sjonell, eller m ed a ndre ord: fot·nuftig 
lagt opp . A ras jona lisere betyr a 
bntke jornujt, eller m ed a ndre ord 
produsere mer pa samme tid med min
dre a nstrengelse. Ma let er a senke 
produksjonskostna dene, g j0re vil.re 
produkter billigere og derved mer ~ 

J.;onkura nsedyktige. 

Det er pa det n avrerende tidspunkt 
avgjort a t kurset skal gjennomf0res 
for flest mulig av vare ansatte. Dette 
vil ta la n g tid, og det er na turlig a t 
avdelingsutva lgene vil bli de f0rste 
som far a nledning til a delta . Siden 
vil det bli utlagt tegningslister for de 
som 0nsker a g jennomga kurset. Kur
set vil bli holdt utenfor a rbeidstiden i 
st0rst mulig utstrekning. 

Erfa ringene fra det f0rste kurset 
har vrert gode, og vi h aper a t fort
settelsen vil bli like bra. 

G. H. 

Opplreringsleder ved AA; Ranheim Papirfabrik 

I den senere tid har det i aviser og 
blader, ja, ogsa h er i R anheim-Nytt 
dukket opp et begrep som virker ba de 
kjent og ukjent : opplrering . Interes
enn og behovet for bedriftsopplre ring 
har sta dig 0ket, og her pa R a nheim 
har vi na a nsatt en m a nn for a ta seg 
spesielt av disse sakene. Vi benytter 
anledningen til a Sp0rre den nye opp
lreringslederen, Erik Saheim, om bak
grunnen for denne 0kende inte ressen 
for bedriftsopplrering . 

- Hoveda rsa k en er vel den vold
somme tekniske utvikling vi ha r opp
levd. srerlig i etterkrigstiden. Den vel
dige utvikling har f0rt til a t erfaring 
ikke Ienger er noe universalmiddel. 
Sannhetene skifter fortere enn m a n 
klarer a f0lge m ed. Det som var det 
enest e sanne for en pa pirmak er for en 
mennesk ealder s iden blir k a nskje be
tegnet som det r ene vas i dag. 

Det er umulig a kunne f0 lge m ed 
pa a ile fetter fo r en enkelt m a nn, men 
tilsa mmen representerer de 700 a r
beidstakerne pa R a nheim et veldig 
fond a v kunnska p og erfa ring. Det er 
en opplreringsleders hovedoppgave a 
s0rge for a t dette fondet kommer flest 
mulig til gode pa den raskeste og 
beste mate. Ska t dette lykkes er jeg 
avhengig av en positiv samarbeidsand 
pa aile hold. 

I den veldige konkuransen vi er 
oppe i, er kunnska p en vesentlig fak-
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Erik Saheim 

tor. I denne forbindelse rna jeg fa 
nevne at i Finnland hvor trefored
lingsbedriften e jo er betydelig st0rre 
enn her i landet, ha r omtrent aile 
a rbeidere yrkesskole, og den overvei
ende delen av formennene ha r t eknisk 
skole. Dette g ir jo g runnlag for visse 
r efleksjoner. 

Vi takker Sa heim for ordene og 
0nsker h a m lykke til i a rbeidet. 



Kursvlrkso~nbeten 
N ar vi t enker pa den beskjedne 

l~ursvirksomheten ved var bedrift for 
ca. 15 ar siden, hvor mange av oss 
den gang fikk innforing i den m eget 
utbredte TVI metoden, og fram til 
i dag, rna vi h a lov til a si a t vi n a er 
lwmmet godt i gan g .. 

Det sentra le i var kurs- og opp
h:eringsvirksomhet har vrert trenings
programmet for papirmaskinbetjenin
gen , som vi na har kjort m ed visse 
meilomrom siden 1959, og i a lt er det 
ca. 90 m ann som har gatt dette kurset . 

Mange synes kanskje at opplrerin
gen ha r vrert for ensidig, da det hittil 
har vrert hovedavdelingen som har 
kjort hardest med opplrering. Men 
dette har sin naturlige a rsa k i at det 
forst og fremst p.g.a. n a turlig avgang 
av va r gamle solide papirmaskinbetje
ning, har vrert a bsolutt nodvendig. 

Pa ca. 5 ar har g jennomsnittsalde
r en pa maskinforere gatt ned fra 62 
t il 41 a r og omtrent det samme for 
den ovrige m askinbetjening. 

I og m ed de to kursen e, henholds 
Kurs i samarbeidsforhold og Praktisk 
bedriftsutvalgsarbeid i LO's regi med 
E. K. H a nsen som kursleder , er vi 
kommet over i en a nnen form for opp
lrering som jeg personlig har stor 
tro pa. 

Det m est positive, og skal jeg fa lov 
a tilfoye ogsa demokra tiske ved disse 
kursene er a t a ile kategorier ved be
driften, fra overingenioren t il m a nnen 
ved h ovelbenken, har sittet sammen 
pa skolebenken. 

E. K. H a nsen, som i over 15 ar har 
drevet med kursvirksomhet, har k a n
skje m ere enn noen a nnen h att a nled
ning til a folge norsk industri og dens 
utvikling etter siste verdenskrig. J eg 
ha dde en hyggelig pra t m ed H a nsen 
og stilte ha m noen sporsmal som ha n 
med glede svart e pa. 

- Va r det oppbyggingen av indu
strien etter krigen i 1945 som gjorde 
a t LO og NAF sokte nye veier i sam
a rbeid for a styrke bedriftene. 

- J a, a ile pa rter lrert e samarbei
det s kunst under denne perioden . Bl. 
a. politisk e fe ilesanliggender pa det 
okonomiske for en rask g jennoppbyg
ging av landet . 
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Produksjonsutva lgene kom jo aile
r ede i november 1945 og ble 1966 a v-
10st a v bedriftsutva lgen e, som rna sies 
a vrere en forbedret utgave av pro
dul~sjonsutvalgene. Personlig m en er 
jeg a t produksjonsutvalgene ikke har 
svart til forventningene. 

- Tror du at bedriftsutvalgene blir 
et enda bedre forum for samarbeid for 
a ile pa rter? 

- J a. LO og NAF er enige om at 
bedriftsutva lgene k a n bli et fint in
strument for ut0velse a v bedriftsde
mokratiet. 

- Jeg har inntrykk av at du ha r 
st erk tro pa avdelingsutvalg . Kan du 
begrunne dette nrerm ere ? 

- Vi far et m ere internt samarbeid 
i avdelingene - og dermed bedre in
formasjonstjeneste til de a nsatte. 

- Du ha r na reist som kursleder og 
foreleser i over 15 a r og ha r forste 
ha nds kjennskap til utviklingen innen 
industrien i disse a rene, ba de n a r det 
g jelder produktivitet, 0kt produksjon 
og bedre samarbeid m ellom ledelse og 
de ansa tte, og bedriftene seg imellom. 
Mener du vi er pa riktig vei m ed det 
opplegget vi na har av ba de LO og 
NAF, og hvorledes star vi i forhold 
til de a ndre nordisk e land ? 

- Det ha r vrert en g ledelig utvik
ling i disse 15 a rene. Det er etterhvert 
utbygd en g jensidig t illit og respekt 
m ellom part erre. Maner i dag pa hyg
gelig t a lefot med hverandre, sa man 
loser problem ene etter hvert pa en 
mye enklere og bedre m a te, til beste 
for bedriften og de a nsatte. 

- Er bedriftsledelsen va nlig vis po
sitivt innstilt overfor kursvirksom
heten - og ha r du inntrykk a v at 
kursene ha r satt spor etter seg? 

- Ubetinget ja. Det har i de senere 
ar kommet direkte henvendelser fra 
fle re bedriftsledelser til vart kontor. 

- Hvor stor produksjons0kning har 
vi hatt i norsk industri i den siste 10-
a rsperioden? 

- 60 prosent 0lming produktivitets
m essig. Vi Jigger like godt an som de 
ovrige vesteuropeiske la nd som f. eks. 
Sverige og Eng la nd. 



- Hvor m a nge forskje llige kurs 
ha r LO gAende, og hvor mange har 
gMt disse kursene? 

- I dag har LO 8 kurs pA program-
met: 

1. Samarbeidsforhold 
2. Arbeidsinstruksjon 
3. Forenkling av arbeids

m etoder 
4. Diskusjonledelse 
5. Praktisk bedriftsutvalgs-

arbeid 
6. Bedriftsregnskap 
7. Vernearbeid 
8. Arbeidsvurdering 

10 
10 

10 t 
12 t 

10 t 
15 t 
10 t 
10 t 

Medio juni 1967 hadde nrermere 
60 000 gAtt disse kursene. 

I 1967 kj0rte jeg 89 lmrs med 1187 
deltakere, og ble ferdig m ed s iste kur
set lille juleaften. J eg hadde over 250 
r eisedager, og programmet for 1968 
ser ut til A bli helt sprengt - sA be
hovet og interessen for opplrering er 
nok til stede. 

I disse dager h a r vi sendt ut ar
beidsinstruksjoner for samtlige faste 
plasser i H .avd. , og dermed er et stort 
og krevende a rbeid brakt vel i havn . 

Hver eneste a rbeider pA samtlige 
plasser er intervjuet og har dermed 
vrert med og utarbeidet disse instruk
s joner, som vi a lle h Aper vi skal fa 
g lede av. J eg vil med dette rette en 
stor takk til tekniker P er Norum som 
har vrert hovedpersonen i dette kjem
pearbeid. 

E. K. Hansen 

J eg forela en av disse instruksjoner 
for H a nsen, som mente vi var kom
met fram til et meget godt resultat , 
med et greit , oversiktlig og lettforstA
elig oppsett. 

Alle kursdeltakerne takker H ansen 
for denne gang og hAper det ikke rnA 
bli a lt for lenge til neste gang han 
bes0ker R anheim. 

T. B. 

Protokoll fra mote 1 bedriftsutvalget 
M0te ble holdt 18. desember 1967 i 

konferanserommet i mek. verksted 
fra kl. 18.00. Direkt0r Overwien hadde 
forfall , ellers var a lle medlemmer til 
stede. 

Orienterende medclelelser j1·a 

bedriftsledelsen. 

Disponent Efschen orienterte om 
markedsforhold og situasjonen for be
driften, sett fra salgsavdelingens s ide. 

Produksjonen ved R a nheim i 1967 
vil vise ny rekord, og produksjonsut
styret har praktisk talt vrert kj0rt for 
fullt hele tiden. 

Markedsforholden e har dog stadig 
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blitt vanskeligere, og spesielt i a nnet 
halvAr av 1967 merket bedriften en 
vesentlig svikt pA eksportmark edet. 
Arsak ene til dette er fler e, og Efschen 
nevnte spesielt deva lueringen i Eng
land, Danmark og Finnland som en av 
grunnene. 

Konklusjonen pA Efschens innlegg 
var a t stillingen bAde for A /S R a n
heim Papirfabrik og a ndre innen tre
foredling er uklar idet kj0perne er av
ventende. Dette g jelder ogsA en av 
vAre st0rste kunder, som i siste ha lvAr 
har redusert sine ordrer med ca. 1700 
tonn, og det er k lart at dette har skaf
fet visse problemer pA salgssiden. 



Selv om fremtiden er usikker , k a 
r akteriserte Efsch en det som bedrif
t en na er inne i som en overgangs
periode. Det k a n bli et pa r vansk elige 
m a neder frem over, m en han h apet a 
kunne ri stormen av, og a t bedriften 
etter hvert sk a l k omme i god g jenge 
ig jen. 

Direkt0r Kirer nevnte innlednings
vis problem er med innkj0p av t0mmer 
og ba khon. Tilgangen pa ba khon har 
i det sist e v rert st0rre enn tidligere 
a nta tt . Dette r eiser sp0rsma l om pla 
nene for fremtidig innkj0p a v virke 
rna r evideres. Men han h apet a t for
holden e ville st a bilisere seg etter 
hvert . 

T0mmerprisen e ha r a vg j0r ende be
tydning for treforedlingsindustriens 
konkurra nseevne, og m a n sa m ed 
spenning frem til voldgiftsavgj0relsen 
om dette. I kommende a r far bedrif
t en store omkostnings0kninger . For a 
kunne tackle de skjerpende 0kono
misk e forhold i tiden fremover rna vi 
mer enn noen gang f0r satse pa bl. a. 
r a sjonalisering . Det er viktig a t a ile 
ansatte g j0r a lt som er mulig for a 
r edusere var e omk ostninger . 

Selv om utsiktene frem over er a lt 
a nnet enn lyse, ha r bedriftens styre 
bevilget bel0p til n0dvendige investe
ringer, hvora v de viktigst e er : 

Nytt st offinnl0p PM IV. 
Kapasitets0kning PM VI. 
Anlegg for a t a imot og l0se opp 

usortert a vfall, samt vekter ved hver 
st orrullmaskin. 

Vedmrende igangvre rende prosjek
t er nevnte Kirer a t utvidelse a v Sek 
k efa brikken gar etter pla nen. Ba rke
a nlegget er na kla rt , og den nye gum
mieringsmaskinen gar bedre. 

Polysulfidkokningen gar tilfreds
stillende og sk a l fortsette til primo 
ma rs 1968. 

Etter fora nstaende innledninger ble 
det en del sp0rsma l og diskus jon, hvor 
fler e av m edlemmene ha dde ordet . 

E vent uelt. 
P ersona lsjef Ronres forta lte a t m a n 

na va r k ommet godt i gang m ed et a b
lering a v a vdelingsutva lg. 

M0tte ble hevet ca. kl. 19.30, hvor
etter utva lget avsluttet virksomhet en 
i 1967 - med middag i tra disjonelle 
former . 
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Vernearbeidet i 4. kvartal 
og samlet for 1967 

Sa simile a ret s s ist e m a neder - de 
m0rkest e - bli det store lyspunkt i 
1967. Erfaringsmessig pleier den m0r
k e a r stid a ha hovedtyngden a v ska 
dene, men hos oss ble det denne gan g 
omvendt, idet vi i 4. kva rta l ba re h a r 
r egistrert 6 a rbeidsuhell med 55 fra 
vre rsdager . I tillegg kommer dog 50 
fra vrer sdager pa g runn a v tidligere 
skader , slik a t samlet fravrer blir 115 
dager. 

A vdelingsvis fordelte ska dene seg 
slik: 
Cellulosefa br.: 2 sk a der 22 f r a v.dgr 
Hoveda vd.: 1 » 14 » 
Etterbeh .a vd : 2 » 15 » 
Sa l en : 0 » 0 » 
Sekkefa br.: 0 » 0 » 
Mek . verksted : 0 » 0 » 
Bygningsa vd.: 1 » 14 » 
Tra nsporta vd. : 0 » 0 » 

Sa mmenlignet m ed tidligere a r : 

4. kv. 1963: 
1964 : 
1965: 
1966 : 
1967 : 

Antal! Antal! 
sk ader fravre r sd . 

12 184 
13 194 

8 201 
6 72 
6 65 

Pr. 
skade 
15.3 
15.0 
25.0 
12.0 
11.0 

I 4. kva rta l ha dde va re a rbeider e 
i a lt 283.391 a rbeidstimer, hvilket be
tyr at fravrer pa g runn av sk a der ut
g j0r 0,2 % - en sk a deprosent vi k a n 
vrere svrert gla d for. 

Skadeoversi k t: 

Nr. 1. 3/10 67 : U nder oppryddings
arbeid pa dro sk a dede seg en kink i 
ryggen . Fra vrer : 2 dager. 

Ansatt 1967. F 0dt 1938. 
Nr. 2. 6/10 67: Ska dede g led pa en 

t0mmerstokk og f orslo et kne. Fra 
vre r : 20 dager. Ansatt 1967. F 0dt 1925 

Nr. 3. 19/10 67 : Ska dede forslo ven
stre undera rm i en omrullingsm askin 
i forbindelse med skj0ting a v pa piret . 
Fra vre r: 8 dager. - Ansatt 1939. 
F0dt 1919. 

Nr. 4. 31 /10 67 : Skadede fikk en 
st0r re flis i en f inger, noe som utviklet 



seg til bet ennelse. Fra vrer: 14 dager . 
Ansatt 1946. F0dt 1910. 

N r . 5. 24/11 67 : U nder hyllsek a p
ping kom sk a dede i ber 0ring m ed 
sagen m ed en finger. Fra vrer 7 dager. 
Ansa tt 1920. F 0dt 1906. 

Nr. 6. Ska dede g led og f a lt og kom 
i bemring m ed en vifte og skadet en 
finger . Fra vrer: 14 dager. - Ansatt 
1967. F 0dt 1946. 

Verneutvalget ha r i 1967 besta tt a v 
dr. Smith, bedrifts lege, E. Wiik og 0 . 
Faksva g , a rbeide rnes r epresenta nte r , 
T . Ronres, bedriftens r epresenta nt. 

A r r angement: 

Verneutva lget g jennomf0rte en or
dinrer inspeksjonsrunde over hele be
driften . Ingen vesentlige a nf0rsler ble 
notert, - mindre ting som ble a nf0rt 
er sener e blitt r ettet . 

I mars a rrangerte verneutvalget et 
m0te for verneombudene . Inspekt0r 
A lstad fra Det kommuna le a rbeids
tilsyn ga en orientering og viste film . 

I m a i ble det a rra n gert et vernekurs 
for verneombud m ed va r a m enn. In
spekt0r Alstad var kursleder. 

I november deltok verneutva lget pa 
Vern og Velferds store m 0te i Trond
heim. 

D et kommuna le a rbeidstilsyn ha r 
bes0kt bedriften i a lt 8 gan ger : 

1 /2 
23/2 

3/4 
24 /4 
26/4 

11/5 
23/5 
13/12 

Besiktigelse av ba rkeanlegget. 
Kontroll i forbindelse m ed sk a de 

-»- -»-
-»- -»-

Besiktigelse a v Sekkefa brikken 
for a fast sla hva ungdom under 
18 a r k a n settes til. 
Kont roll i forbindelse m ed sk a de 

-»- -»-
-»- -»-

S k adeovers-ik t 1 967 : 

1963 : 
1964: 
1965 : 
1966: 
1967 : 

A n tall 
skad er : 

43 
47 
34 
32 
38 

A n ta l! 
frav.dag er 

533 
1194 

767 
400 
713 

D essverre rna V I mr0mme a t 1967 
ble da rliger e enn de to foregaende a r , 
na r det g jelder a nta ll sk a der . D en 
a lvorligste ska den inntra ff i februa r, 
da en a rbeider fikk venstre ha nd 
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sk a m fert i rullmaskinen til PM. V. 
Vedkommende g ikk sykmeldt i alt 226 
dager, noe som utgj0r n esten tredje
delen av sk a def rav reret i 1967. For 
0vrig ha r vi vrert forska net for a lvor 
lige uhell. I a lt ha dde a rbeiderne 
1.153.556 arbeidst im e r i 1967, og hvis 
vi r egner 8 timer pr. fra vrersda g , ut
g jorde skadefra vrer et 0.5 prosent. For 
1966 var prosenten 0.3, m en selv om 
vi er fa lt noe tilba k e, sa er fra vrer et 
pa g runn av sk a der gansk e tilfreds
stillende. Sa lget a v vernesko utg jorde 
20 par, so m er et a ltfor lite t a ll i for
hold til a nta ll a nsat te, m en da rlige 
erfaringer m ed de f0rst e typer verne
sko som kom pa m a rkedet fAr ta sin 
del av skylden. 

Ov m·si kt over hv ordan sk adene 
inntraff og skadet kroppsclel: 

Gli, snuble fa lle 10 
B etjening a v m askin . . 9 
Bruk a v ha ndverkt0y 4 
U nder tra nsport . . . . . . . . . . . . 10 
U nder l0f t . . . . . . . . . . . . . . . . . 1 
Andre a r sak er . . . . . . . . . . 4 
Finger og h andsk a der 16 
A r m og skulder . . . . . . . . . . . . . 3 
Rode . . . . . . . . . . . . . . 4 
Kropp . . . . . . . . . . . 3 
B ensk a der 12 

Sk adene f oTclelt pa a ldersgTuppm· : 

U nder 20 a r 5 sk a der 
20- 25 a r . . . . . . . . . . 9 » 
25- 35 a r . . . . . . . . . . 10 » 
35- 50 a r 4 » 
Over 50 a r 10 » 
4 av ska dene rammet kvinner , 3 a v 

a v disse va r taska der . 
V er nelecler en. 

H a1· D e lu:Jrt om clen nnge f ruen 

som t o1·v ek slet prevens.ionspillen e 

rnecl sakka1·inta blet t ene? H un fikk 
altsa det s0test e barn D e k an tenke 

D em! 



Snemass8n8 pa tak8t ut8nfoT laboTatoTi8t lign8T 
8t a1·ktisk landskap 

Asb.iern Ratdal 88?' 8t g l imt a.v so la i sne
mass8n8, og d8t gir hap 

D 8t 81' 8t 

Snevinl 

Sne8n for·an m.8k . V8Tkst 



{ lern a fa unna sn0en 

·en 1967-68 

;juleT vincluene 

Gttstav Da1·ell tm· finpuss inga etteT bulldoseTen 

En rnoTgen Aksel B e1·ge slGttlle ga pa jobben 
Sa det sl ik Ut jOTan tdgangsd0Ta 



Ranheim Ar beidermanns

forenings arsm~te 

FoTmann: Feder Myhre . K asseTer.· 
Rolf B a r stad. 

StyTemedlemme1·: Asbj. Joha nsen , 
Irene Wikda hl , Ole Vollan. - Vara
menn: Steina r B a rsta d, Jorulf Risholt. 

UndeTkassm·eTe : Saksa: Otto Stene . 
Sortersa l : Betzy Thomassen. Etter
beh. : Ingvald Fredriksen, Alf Bj0rk
ande r. - Gummieringsa vd. : Knut 
Eriksen. Hoveda vd. : !dar Spets, Kjell 
Johansen, Arild K a mbuAs. R a mpen: 
Eina r Paulsen, Asbj0rn R einAsda l. 
Sekkefabr. : J . Jektvolden , 0. Sten e, 
Odny H olberg, Borghild Olsen. Cellu
losefabrikken : P. Punde , R . Halvor
sen , S . J ensen , A. Brekke. Huggeriet : 
Konr. Dullum, Per Olsen, Arne 0yAs. 
Mek . verksted : Bj . Johnsen , Hara ld 
R0nning, Villy Grytbakk. - Snekker
verkst.: Petter Eriksen, Vilh. Eriksen . 

F anebcm·eTe: Ole Blekka n, Kjell 
Johansen, 0ystein Solbakken. 

F anevakteT: P er Vullum, Magna r 
R0st , Tordis K aspersen , Marie H a u
gan. 

Statistikkf.: Hovedavd. : Arild K a m
buAs. Risb.: Ma rie Haugan. P a kker e: 
Erling Jakobsen . - Kreppmask.: Alf 
Bj0rka nder. - Krepprullere : E g il 
Solheim. Klistrem ask.: Ing v. Fosum. 
Cellulosef.: Ole Vollan. Sekkefabr.: 
Joha n Bremseth. - Rulleriet : Louis 
Auran. - Mek . verkst.: P er B. Moen . 

R evisorer : H erm . Skjrervold, Louis 
Auran. Vara m a nn: Ole Kirkvold. 

Repr. til Sa morg. : 0. Fossen , E. 
Gjerstad, - Varam enn: A. VrerAs, 
Asla ug P a ulsen. 

F eriehjemskomite: A. Brekke, for
mann, K . Bj0rvik, Sig m. Moe, Sissel 
Vold. 

R epr. til AOF : A. Brekke, A . K a m
buAs. - Vara m enn: G. VAden , Arm. 
Solem . 

Studieutv.: E. Gipling, J. Risholt , 
Annie Da hl , P. B. Moen, J. P a ulsen, 
T. Woldseth. 

R epr. til Ranheim Hus for eldre: T. 
Torgersen. Va ramann: Kr. Ebbesen 

Kommisjonrer: Edvin Christensen, 
Repr. i Forslagskom. : A . Brekke. 
R epr. i 17. m a ikom.: A . Knutsen. 
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R epr. til Trondheim Forenede Ar
beiderparti : P. Eriksen, Sv. Verkland, 
P. Myhre. - Va ramenn : H. Krog nes, 
K. Johnsen, Agnar Olsen . 

R epr. til Arbeider-Avisa: E. Ahl
ber g , A g nes KambuAs, Steinar B a r
stad. Vara m enn: Leif Skog mo, H. 
Larsen ( sjfl.f0r). 

1. m a i-komite : P er Barsta d , Ivar 
Stene, A . Rundber g , E . Solheim, K Ar e 
Kvam. 

Verneombud for Huggeriet : K Ar e 
Eggen. 

Forsikringsutva lg : Rolf Barstad, 
Andor Kirkvold, Jorulf Risholt. 

Pensjonsalderen 
Sp0rsm Alet om A senke p ensjons

a lde ren ha r vrert sterkt fremme i dis
kusjonen i den senere tid. Om dette 
sp0rsmAlet er det , som om s A m a nge 
andre, h0yst forskje llige m eninger. 
Noen synes f . eks. at 70 Ar er for tid
lig, a ndre for sent. En ting er imidler
tid helt pA det r en e. Norge er et av de 
fA la nd i Europa som ha r en pensjons
a lder pA 70 Ar. Vi vet videre at de 
fleste av de la nd vi k a n sammenligne 
oss m ed ha r en pensjonsa lder p A 67 Ar. 
For ytterligere A belyse denne side av 
saken k a n nevnes at ILO-konferansen 
i fjor vedtok at pensjonsalder en ikke 
sk a l vrere h0yere enn 65 Ar . 

Fra h 0yest e hold, det f Ar vi vel si 
sosia lminister en r epresenterer, - er 
fremka stet tanken om en sAkalt a v
trapping a v a rbeidsinnsatsen fra 60-
Arsa lder en. D et er i denne forbindelse 
nevnt letter e arbeid, mindre a nsva r , 
len gere ferie og korter e arbeidsuke. 
Det va r mye p A ett brett det. 

En a nnen, m en likevel meget viktig 
ting, nevnte ikke sosialministeren. 
Det va r l0nnssp0rsmAlet . Visse kate
gorier av menneker vil nok fA samme 
l0nn om innsa tsen blir noe mindre. 
Men hva med dem som kommer uten
om disse privilegier? L ettere a rbeid 
og korter e a rbeidsuke vil h elt sikkert 
resultere i mindre l0nn. Dette vil sA 
ig jen g i seg utslag i mindre pensjon 
nAr den tid kommer. P ensjonen blir 



som kjent fa stsa tt i forhold til den 
l0nn vedkommende ha r h att f0r p en
sjonsa lderen. Det er beklagelig a 
matte si det, m en det er faktisk blitt 
et poeng jag na r det g jelder a lder s
pensjonen og sa na . Jo st0rre 10nn dess 
st0rre pensjonspoeng. Det vii ig jen s i 
st0rre tillegg spensjon . 

I forbindelse m ed denne a vtrapping 
av a rbeidsinnsatsen ble og sa nevnt sa
kalte krevende yrker. Det k a n ja m
m en vae r e m a nge yrker som er kre
vende, og det er a ha pe a t skifta rbeid 

Forsl agsvi rksom heten 

Under den hek t iske kursvirksomhet 
som i den sener e tid h a r foregatt pa 
bedriften , er det blitt hevdet av fl er e 
a t forslagsordningen er f or lite kjent 
blant de ansatt e. Sp0rsm a let vii na bli 
sa tt pa dagsordenen for det f0rstkom
mende bedriftsutva lgsm0te, og vi t 0r 
vel h ap e utva lget k a n finne fra m til 
tiltak som k an bringe forslagsordnin
gen fra m i lyset ig jen . 

Siden sist er f0lgende forslag blitt 
ferdigbeha ndlet og p remie fastsatt: 
Nr. 315: M erking a v ba ller pa lager et. 

Premie : Kr. 100.- . Forslagsstiller: 
Asbj . Kva rme. 

Nr. 341 : Varsela nordning p a hugge
riet for ma nnska pet pa ba rkeanleg
get. - Premie kr. 200.- . Forslags
stiller: Tormod H enriksen. 

Nr. 344 : F este for sta k er pa t 0mmer
tra llene til Fj ae ra. Premie k r. 150.
Forslagsstiller : R eidar Kva m . 

Nr. 348 : Montering a v speil for kon
troll a v m a nometrene p a P.M. IV. 
Premie kr. 150.- . Forslagsstiller: 
Willy R0nning . 

Nr. 351 : Anordning for s ikring av 
hydra ulikken for opprulling pa den 
nye gummieringsm askinen . Premie 
kr. 150.- . Forslagsstiller : Anonym. 

Nr. 352: F orbedring a v «muffer » til 
innleggsruller pa Spira lhylsevikle
m askinen . Premie kr. 200.- . F or
slagsstiller : H enry L a rsen. 
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ogsa blir m edtatt under dette punkt. 
Det beklagelige er a t det ba r e er de 
som ha r skifta rbeid som k a n utta le 
seg om denne sak . Og da sa. 

Jo, det er m a nge sp0r sm a l som spil
ler inn, det sk a l vae r e sikkert. Det er 
na som kjent oppnevnt et utva lg som 
ska l utrede de sp0r sm a l som knytter 
seg til pen sjonsalder en. Tiden vii sa 
vise om utva lget s a rbeid m ed denne 
sak bli r et m a r a tonl0p eller om det 
blir !itt f a r t i sak ene. 

a. 

Nr. 354 : Forbedring av pulper PM VI. 
Oppmunt ringspremie kr. 50,- . For
s lagsstiller e : Arne Guldseth, H a
r a ld Vik, J a n P a ulsen . 

Nr. 358 : F orbedring a v pope-opprul
lingen PM VI. Premie kr. 125,- . 
Fors lagsstiller: Ka r e Bae. 
Desuten er for slag n r. 349, 350, 353 

og 355 f erdigbeha ndlet , m en disse 
oppnadde ingen premie. 

T. R. 

D et sies at en Tanheimsf rue haT 
fatt h0yeste pTis foT denne opp f i n 
nelse. 



70ar 

P eeler H ttsby fyller 70 ar 23 m a rs. 
H a n er f0dt i Stj0rda l, og begynte sin 
k a rriere - som han selv sier m ecl et 
lunt blink i 0yet - som bondedreng 
og skyssgutt. Det a vrere skyssgutt 
var nok en noe bla nclet forn0yelse. All 
right i finv rer om sommeren, m en i 
ruskvrer, for ikke a snakke om vin
t ers tid, var det ingen som skulle mis
unne k a ren bakpa hundsvotten. U tri
velig var det i kulda, m en noen srerlig 
stas var det h eller ikke na r mildvre ret 
satte inn og laget speilblank holke. 
Husby husker spesielt en hjemtur fra 
en tur oppover da len . Det blast e ikke 
med m a t e, og gla tt var clet sa h a n 
hvert 0yeblikk ventet a t s leclen skulle 
skli utfor veien. Det var ikke f r itt for 
a t den ung dommelige kusk en gra t en 
skvett av fortvilelse, m en det vil heist 
ga bra, og det g jorde det den gangen 
ogsa. 

Etter a ha drevet personbefordring 
i noen a r , g ikk Husby over i g ods
trafikken, idet h an overtok distribu
eringen a v varene for en bak erforret
ning. Det va r na turlig vis like hustri a 
vrere bmdkj0rer som skyssg utt om 
vinteren, og en dag Husby ved hjem
komsten konstatert e a t luggene va r 
fro sset fa st i skoene, begynte ha n a 
spekulere p a om det ikke ville vrere 
likere a steppe inn i virksomheten pa 
et trinn hvor t empera turforholden e 
va r gunstigere. Som tenkt sa g jort, 
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og F eder begynte i bakerlrere. Dette 
va r jo under f0rste verdenskrig, og da 
det led pa, kom rasjoneringen , - noe 
som na turligvis ikke virket fremmen
de pa omsetningen. Etter hvert ble 
staben r edusert til m esteren og den 
vordende svenn. 

Sommeren 1918 f ant Husby at tiden 
var inne til a s0ke seg over i ny virk
somhet . En bror a v ha m ha dde tenkt 
a s0ke lykken pa R a nheim og spurte 
for F eder med det sa mme. H a n kom 
tilba k e m ed positive nyhet er - selv 
ha dde ha n fatt jobb i fjrera, og F eder 
kunne f a begynne pa teglverk et . Den 
f0rste uken var ha n beskjeftiget m ed 
a Iegge tra llespor fra m til Hitra, 
og sa skulle k a rene ga i gang med 
framkj0ring a v !eire. Arbeidet var 
akkordsatt, og avl0nningen var 1 kr. 
pr. 1000 stein. Dette fant de fullbe
fa rne i yrket for sna ut, og beskjed ble 
sendt til disponent Lundber g om a t 
noen tra nsport ikke ville f inne sted 
f0r prisen ble hevet til kr. 1 ,50 pr. 
1000. Husby, som m ente a t det var 
bedre m ed 1 krone i pungen enn 1 ¥2 i 
det bla, t akket for laget , dro opp i 
fabrikken og innledet forha ndlinger 
m ed papirmester W a hlber g. Dagen 
etter var Feder pa plass i hollenderiet 
og ha r st a tt der siden , ha dde vi n rer 
sagt . Hollenderf0rer har ha n riktig
nok vrert i a ile disse 50 arene, m en 
arbeidsplasen har jo oppstatt i ny 
skikkelse. Da en av hollenderf0rern e 
en gang antydet a t a vdelingen som 
a rbeidsplass lot n oe tilbak e a 0nske, 
ble det svart a t i hollenderiet var for
holdene slik a t m a n godt kunne a r
beide der i kirk eklre rne. Husby kon
st a t erer a t i g runnen ha dde vedkom
mende s ine ord i behold, for i det 
na vrerende hollenderi ha r m a n ofte 
kunnet g jennomf0re et s likt eksperi
m ent uten sk ade for garderoben. 

I sine unge dager uteksperimen
terte Husby en ny kva litet pa PM II. 
Under reng j0ring en l0rdag kveld 
lempet ha n opp ig jen en del m asse 
som ha dde eset over k a ntene pa 
«femma », uten a vrere oppmerksom 
pa at det under fiberstoffet skjulte 
seg a ndre ingredienser, - f0rst og 
fremst noe stangfett. (Va r det ikke 
calypso! det h et? ) S0ndag kveld kom 
det frem pa m askinen et til da ukjent 
dekorasjonspapir med de underligste 



f ig urer. Det ble spekulert meget over 
a rsa k en til fenom enet, m en resepten 
forble en hem m elighet . (Radde det 
vrert i dag, ville nok vart forsknings
senter i 3. e t asje ha lrost gil. t en ). 

Episoden er p!l. in gen m a t e k a r a k
t eristisk for Husby, for er det noe 
som srerpreger ham, sa er det p !l.pas
selighet og ne>yaktighet , og han setter 
sin rere i a utf0re jobben p!l. beste 
m a t e . 

Som fr itidsbesk jefti gelse h a r turer 
i skog og- m a rk ha tt f0rsteplassen . 
Srerlig ha r han likt a pr0ve 0rreten i 
N eda lstrakt ene. N !l.r ha n n il. over later 
til andre a serge for at r iktig forbe
ha ndlet m asse str0mmer frem til ma
sk inene, vii ha n s ikkert k ose seg m ed 
forefa llende a rbeide p !l. bruket opp
under skogkanten. Jordveien er det 
over la tt andre a drive, sa forholdene 
er lagt t il rette for innsa ts passende 
for pensjonisttilvrerelsen . 

Husby har m eda ljen for la ng og 
tro tjenest e. 

A.M. 

Ragnval cl Nresgtlrd, som fy lt e 70 !l.r 
16. februar, tr!l.dte sine ba rnesko p !l. 
Indemy, og de var heller skrale. H a n 
m a tte nemlig i meget ung a lder ut 
som g jeter g utt, og fott0y inng ikk som 
en del a v vederlaget for pass av bu-
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sk a pen. D e skoene som ble stille t til 
disposisjon var ikke fremst illet med 
henblikk p!l. bruk i skog og mark, og 
noen srerlig stas er det ikke a ga va t 
p!l. bena hver enest e dag. Selv om det 
i og for seg kunne vrere trivelig ute 
i na turen sammen med dyrene n!l.r 
vreret var f int, h ja lp det jo lite n!l.r 
utstyret ikke holdt m a l. Sen ere ble 
det forsk jell ige jobber, bl. a. p !l. Mrere 
la ndbruksskole, uten a t det b0d seg 
noen stilling som fristet til inng!l.else 
av la n gvarig kontrakt. N resg!l.r d fan t 
da at le>sningen m a tte vrere a S0k e 
andre ja ktmarker. H a n ha dde en eldre 
bror som var baker p!l. R a nheim, sa 
hvorfor ikke bese>k e ha m og under 
S0k e mulighet ene p!l. dette stedet. R e
sulta t et ble a nsettelse ved t eglverket, 
og senere kom N resg!l.rd over i cellu
losefa brikken. H a n likte arbeidet godt 
og reg net m ed a ha funnet et blivende 
st ed. Etter 3 !l.r s a nsettelse ble det 
imidlertid oppbrudd p!l. ny. D et var 
d!l.rlige tider , i 1921 m att e bedriften 
gil. til innskrenkninger , og Nresg!l.rd 
var blant dem som fikk oppsigelse. 
Vel, det fa ntes vel a ndre trefored
lingsbedrifter, t enkte N resg!l.rd , og 
satte kursen sydover. H a n var heldig 
og fikk a nsettelse p!l. Borregaard, m en 
heller ikke denne gang var lykken 
m ed ha m. Etter fern !l.r s virksomhet 
i papirfabrikken gjentok situas jonen 
fra R a nheim seg, og N resg!l.rd sto 
ig jen uten besk jeft igelse. Han r eiste 
tilba k e t il T r0ndelag og fors0k te a 
finn e nytt a rbeide h er , m en det var 
ikke sa enk elt slik som tidene var. 
Det skiftet sa m ed kortvarige jobber 
og ledig het g jennom !l.rene. I 1947 
kom Nresg!l.rd t ilba k e til A /S R a nheim 
P a pirfa brik, denne gang som papir 
a rbeider. H a n fikk stifte bekjen tskap 
m ed «fj 0set », limloftet og a ndre a r 
beidsplasser , inntil han sa ble fast 
m a nnslmp p!l. «F ibrellaen ». H er kan 
man snakke e m r ette m a nn p!l. rette 
plass. Nresg!l.rd f ikk et omr!l.de hvor 
ha n kunne r !l. seg selv, og hvor han 
tydelig k unne se r esultatet av sin inn
sats. Han ville ha orden p!l. arbeids
p lassen, og utskudd pyntet ikke opp . 
Det skulle vekk sa fort som pulperen 
kunne svelge unna . H endte det a t det 
oppsto h indringer av noen art, var 
ha n p!l. som en k legg for a fa feilen 
rettet. Dreiet det seg om en m ekanisk 



feil, ful gt e han n0ye med i sak enes 
utvikling, og dukket det ikke opp ut
sendinger fra mek. verksted t emm elig 
omgil.ende, opps0kte ha n a vdelingen 
for il. forh0re seg om hva m an n0Ite 
etter . En utta lelse om a t m a n h a dde 
presserende oppgaver, som m il.tte gil. 
foran ble ikke godtatt. Ingen m il.tte 
komme og fortelle N:Esgil.rd at det vel 
ikke kunne spille sit stor rolle om pul
peren ble stil.ende !itt. Utskuddet 
skulle frem, ikke t a le om annet 1 Lyste 
den r0de varsella mpen som viser a t 
hollenderiet ikke k an ta imot ut
skuddsmassen, var N :Esgil.rd strak s 
pit pletten og forta lte at n il. m il.tte det 
g j0res noe der oppe, sit han f ikk kom
m e til og t0mme pulperen . N il.r for
holdene var gunstige og N :Esgil.rd 
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kunne a rbeide uhindret , da var h a n 
i sitt ess, og smilte forn0yd over il. ha 
a lt under kontroll. 

I yngre dager var N :Esgil.rd en ivrig 
fr iluftsmann, og det var g jerne i J erv
fje llet og traktene der omkring h an 
likte a vandre med fiskestangen sam
men m ed sin fr ue. Turene ble tilba k e
lagt til fots, ikke tale om a bruke noe 
t ransportmiddel, og det er m ed stor 
g lede de to t enker t ilbak e pa disse ut
f luktene. 

N a blir det m est il. holde seg til 
hjemmets arne. I feriene foretrekker 
ekt eparet ogsa il. bli hjemme. Da kom
mer gjerne barnebarna pit bes0k fra 
Sverige, og begge parter er enige om 
a t disse sommerbes0k en e vil de ikke 
gil. g lipp av. 

A.M. 

Arsberetning for Salteya 1967 
F eriehjemmet Salt0ya ble il.pnet for 

fe rierende og bes0k ende den 13. mai 
1967 (pinseaften). Som en god tradi
sjon r eiste ung dommen inn til 0ya for 
il. hygge seg m ed bit! og dans til 
trekkspilltoner, og det var godt bes0k 
der inne. 

Som vaktmester for sesongen ble 
Olaf Kj:Erulf a nsatt. Sommeren 1967 
ble det a tter en d il.rlig sommer m ed 
lite sol og lave sj0temperaturer. Det 
foril.rsaket a t utfart en til feriest edet 
ikke ble sa stor som 0nsket, men t ross 
a lt sit hadde feriehjemmet et bes0k a v 
vel 400 personer. 

Cha rlottenlund ungdom skole be
S0kte Sa lt0ya en dag med to klasser, 
g utter og jenter. Turen var lagt opp 
for dem i forbindelse m ed skoleunder
visning i bota nikk og naturl:Ere. Etter 
en samtale m ed en a v l:Ererne h a dde 
de hatt en l:Ererik og verdifull tur, da 
0ya er rik pit sjeldne og vakre p la nte
vekster. 

Den 10. m ars f ikk komiteen opp
ringin g fra vil.r t ilsynsmann inne p it 
Langstein, om at k a ia pit Sa lt0ya var 
r evet a v et fraktefartey. Vi fikk da 
oppgitt fart0yets navn og nummer 
samt rederiets a dresse. Vi reagerte 
0yeblikkelig pit h endelsen og sendte 
inn rapport t il fart0yet s fors ikrings-
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selskap. Man ble enige om a oppnevne 
takstmenn for begge pa rter . Den 30. 
mars 1967 re iste sit A. Brekke og P. 
Myhre sammen med takstmennene 
innover til Salt0ya pit t a k stbefa ring. 
Ta kstmennene ble fullt enige om a t 
det var totalskade, og at en ny k a i 
matte bygges opp ig jen . Etter denne 
befaring ble det en del konferanser 
m ed forsikringsselsk apet som kom 
m ed da rlige tilbud som komiteen ikke 
kunne godta . Komiteen tok da den be
slutningen at kaia skulle v:Ere f erdig 
bygget inn en 15: mai 1967. Utover 
denne t iden krevde vi dagpenger pr. 
l0pende dag til k a ia var ferdig. D en 
27. juni sto k aia ferdig. Entreprene
ren ville ha befaring og vil.r godkjen
ning, og A . Brekke, J . Grytbakk og 
H. R0st-Andersen reiste til Sa lt0ya . 
Komiteen godkjente kaia. Den var 
solid og forskriftsmessig utfert m ed 
impregnert p:Eleverk og materialer. 

Like etter denne h endelsen fikk vi 
et nytt problem. S0ndag 9. juli kl. 17 
opph0rte Stens E.verk inne pa Lan g
stein il. Ievere str0m til 0ya. Det skyld
tes aggregat-brann. H err Sten va rslet 
samtidig om at ha n ikke kom t il a 
Ievere kraft for ettertiden, da h a n 
aktet il. nedlegge driften og ta sin 
stmm fra Nord-Tmndelag E.verk. 



ATild K ambua ha1· fast fisk, ellm· e;· clet landkjenning ? 

K etil LaTsen ve nte1· enna 11a tilslaget -
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Arne B rek k e og fnte har lest om alle de jremmede ttbater· inne i f.jordene 
- sa alt b0r uncler·s0kes 

10 juli kontaktet A. Brekke direkt0r 
Prytz ved N-Tr0ndelag E.verk og r e
degjorde for den kritiske situasjon 
feriehjemmet va r kommet i. Vi ble 
lovt stmm inntil videre, over ferie
sesongen. Dagen etter var str0mmen 
pa 0ya. 30. august var A. Brekke, J . 
Grytbakk og H. R0st-Ander sen i k on
feranse med N.T E.verk i Steinkjer 
om fast stmmleveranse. I et tilbud frn. 
1964 var anleggsomkostningene 10 000 
kroner . Da den nye situasjon oppsto, 
ba vi om et nytt til bud, og dette l0d pa 
36 000 kroner , og det var klart at vi 
ikke g r eide dette . M0tet m ed direkt0r 
Prytz var meget tilfredsstillende. Vi 
redegjorde for vare 0konomisk e van
skeligheter, og den store betydning 
feriehjemmet ha dde for arbeiderne pa 
R a nheim. Direkt0r Prytz forsto vare 
vansker og tilb0d a t vi skulle fa 
str0mmen fra dem pa sa mme vilka r 
som vi h a dde fra Sten 's e .verk, mot at 
det ble g jort noen fora ndringer der 
inne, og de er allerede utf0rt. 

Va r kontrakt med forpakteren pa 
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Salt0ya opph0rte fra den 22 . oktober 
1966 pga vesentlig misligholdelse fra 
forpakterens side , av hans forpliktel
ser etter kontraktens poster II, III og 
IV. Det ble reist forliksklage mot for
pa kteren, og saken ble beh a ndlet i 
Stj0rdal forliksrM 7. februar 1967. 
Partene kom ikke t il forlik. A . Brekke 
representerte komiteen. Saken gikk 
videre til voldgiftsrett. Voldgiftsretten 
ble holdt i R M huset i Stj0rdal den 
10. november. Til stede var A. Brekke, 
J . Grytbakk, H. R0st-Ander sen , J . 
Bremseth. Sa lt0y-komiteen vant vold
g iftsretten og ble tilkjent en sk ade
er st a tning p a kr. 4 000.- . 

Vaktmest er Olaf Kj rerulf utf0rte i 
seson gen 1967 et utmerk et arbeid pa 
Salt0ya, med reparasjoner og vedlike
hold. H an hogg t0mmer og fl0tet det 
over til sagbr uket og f ikk det skaret 
til ma terialer og frak tet det tilbake 
til 0ya ig jen . Materia lene skal nu i ar 
brukes til resta urering av stabburet 
og a ndre reparasjoner. 

Bedriftsledelsen viste ogsa i 1967 



som a r ene tid ligere stor interesse for 
f eriehjemmet. D en fonerte feriehjem
met nye vinduer ti l Sol0yet , m ateria ler 
til en ba deflate. Arbeidet ble utf0rt av 
komiteen s medlemmer og interes
serte .. Vi fikk ogsa en elektrisk heise
lua n i forrering . Det ble st0pt funda
ment og krana ble montert . Dette ar
beid ble vesentlig utf0rt a v de f erier
ende. Bedriften bevilget ogsa i 1967 
som a r en e tidligere l0nn til vaktmes
t er en . Komiteen takker for a lt pa det 
hjert eligste. 

Arbeidene som skal utf0res pa Sa lt-
0ya 1968 er f0 lgende : 

1. Utvendig kledning av stabburet. 
R ep. av syllstokker, m a ling. 

2. Ominnredning av 2. etasje i Sol-
0yet. 

3. N y takstein pa Sol0yet. 
4. Vask av a ile rom i hovedlana. 
5. Mating av ba tnaust. 
6. R ep. av lysmast pa skj rer et. 
7. Rydding la ngs kraftlinjen opp til 

garden . 
8. R ep. av murpiper. 
9. Utskifting a v komfyr i forpakter

boligen. 
10. Utskifting a v ovn i salingen . 

( Ovner er a llerede skaffet ) . 
Komiteen vii i 1968 s0k e feriefondet 

om en st0nad t il forsk je llige forma l. 
J eg vii n evne det som komiteen mener 

b0r pr iorit er es i forbfndelse m ed s0k
naden, og det ·er f0Igende: 

Nytt sengeutstyr. Det v i ha r i dag 
begynner a bli temmelig s litt. - R e
staurering a v Sol0yet. - En ny varmt
vannsbeholder i k j0kken et i hoved
bygget. 

Komiteen vil foreta en takst til 
varen , og innen den 15. m a i sk a l ko
miteens kostnadsoverslag fore ligge. 
Fagforeningen s styr e vii overveie 
dette i samsvar med Salt0y-komiteen. 

Til s lutt vii komiteen t akke R a n
heim Papirfabrik for a ll st0tte og 
interesse de viser oss. En t akk t il 
med!emmer som ofret fritiden til dug
na dsa rbeid, - og ikke a forglemme 
vaktmest er Olaf Kjrerulf for det sam
vittig hetsfulle a rbeid han har utf0r t 
p Salt0ya. 

Sa v il komiteen 0nske a ile va r e 
medlemmer og ansa tte pa Ra nheim 
Papirfabrik hjertelig velkommen til 
Salt0ya til en trivelig weekend og 
fer ieopphold. 

Komiteen skal gj0re a lt for deres 
trivsel. 

ATne B1·ekke 

Komiteen bestar av : Forma nn Arne 
Brekke, nestform. J akob Grytbakk, 
kasserer H. R 0st-Andersen , R eidar 
Olsen , Ove Werkland, Atle W estber g, 
Ivar Myhre. 

UtenfoT kaia pa Salt0ya gM middagen og vente?" 



SJEFSKIFTE I BRANNVERNET 

John Guldberg og P eder Stam.nes v ed vaktavl0sningen 

John Guldberg sluttet 31. desember 
1967 som sjef for bedriftens braun
vern. Han har tjenestgjort i brann
vernet i 28 a r. H a n tok over som sjef 
i 1940, etter byggmester Johnsen . 

Vi vii gjerne h a noen ord med Guld
berg pa fallrepet, og sp0r om han har 
noe brennbart stoff eller frimodige 
ytringer om den jobben han n a har 
sluttet i. 

- Brennbart stoff finnes nok, men 
min jobb har, som du vet, vrert ba de 
a slokke og forebygge. Derfor rna jeg 
na r noe n rermer seg antennelsespunk
tet , bare sikre og Ia det gli over. 

- Hvilken brann eller episode hus
k er du best. 

- Det er en noe dramatisk brann 
ombord i ei jekt som Ia ved kaia med 
flis. Vi m atte t a ue jekta utpa for a 
redde kaia . Da Trondheim brannvesen 
kom kunne de intet gj0re. De sendte 
bud etter sj0dampspmyta. Den kom 
fort og slokket fort - m en da var det 
bare skolmen igjen av jekta. 

- Blir det du savner 0velsene og 
kampen mot den r0de hane? 
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- N ar det gjelder branner, rna vi 
si at vi har vrert riktig heldige. Ingen 
store, na r en unntar huggeribrannen, 
som kunne ha blitt stor. Der var vi 
hurtige. Ja, det sto i pressa, sa det er 
ikke skryt. 

Jeg kommer til a savne samvreret 
med k a r ene. Gjennom disse arene har 
jeg lrert a sette pris pa det gode k a 
meratskapet, og det gode hum0rct 
som a lltid var til stede. Interessen for 
dette a rbeidet hos karene ha r gitt 
ba de den som har vrert Ieder og be
driften verdier, hver pa sitt vis. 

Den nye brannvernleder er ikke ny 
i faget. Peder Sta mnes har vrert m ed 
som nestkommanderende i bedriftens 
brannvern siden 1950. 

En dag ordner vi oss sa vi m0ter 
Stamnes, og sp0r: 

- Ha r du noen revolusjonerende 
planer om nyordning innen bra nn
vernet? 

- Nei, det vii stort sett bli drevet 
pa samme mate som f0r. Som du vet 



Jon Gu ldberg smiler, mens P eder Stamn es ser litt betenk t u t . M en det er l i tt 
f i lm, - han kjenner til hv a a l t det te sk a l bru k es til 

er det sakalte borgerkorpset oppl0st , 
og derfor fa r vi bruksretten til bilen 
de ha dde. Den er noe gammel, m en 
lite kj0rt. Til g jeng jeld rna brannver
net her p a bedriften sta til disposisjon 
ved en eventuell kata strofebra nn hvor 
som heist innen kommunen. 

- Er det va nskelig m ed r eluut
teringen til brannvernet? 

- Vi ha per a fa m ed en del a v de 
som va r med i borgerkorpset. J a, vi 
ha r a lle r ede fatt bekref tende sva r fra 
enkelte. Som stedfortredende bra nn
vernleder er fra 1. janua r 1968 ansa tt 
Johan Saksvik. 

- Det er vel sta dig nye kjemisk c 
s lokningsmidler ? 
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- N e i, vi har ingen nye, m en de 
gamle beholder e vil delvis bli skiftet 
ut m ed nye, m er h a ndterlige. Vi ha r 
sendt rundskriv til a ile a vdeling s
m estre om a g j0re m a nnsk a pene opp
m erk som pa hvor slike a ppa r a t er fin
nes , og a t de blir instruer t i bruken 
a v dem. 

- N oen spesielle 0nsker ? 
- J a, jeg ville g jerne h a tt bra nn-

varslingsklokke i sekkefa brikken. Og 
eller s vil jeg be om a t hver enke lt pa 
sin a rbeidsplass viser forsiktighet -
og, som f0r sagt, ska ffe seg r ede pa 
hvor n rermest e slokkingsanordning 
finnes, og hvor de ska l va rsle even
tuell bra nn . 

B. 



Smalfilmkurs ved -% Ranheim Papirfabrik 

Sittende, fra v. : A. Ekelund, I . P attlsen, B . Olsson, J . Mehus. - Staende fra v . : 
T . Moe (kurs ledm·) , I . R eitan, J. E v_jen , A. B e1·ge, 0. W ennbm·g, S. Mosand, 
K . Syrstad, K. W i k dal, J. Hongs lo, 0. Trosterucl, B. Moksnes og G. H elgeton 

I siste ha lvdel a v ja nua r ble det ved 
A /S Ranheim P apirfabrik arrangert 
et smalfilmkurs for begynner e. Kur
set var kommet i st a nd ved firmaet 
Simon Engen A /S i samarbeid m ed 
Fotoklubben Focus. Det var basert 
pa Super 8-format og gikk over tre 
kvelder. 

Kursleder var Terje Moe fra Simon 
Engen A.s. Fra samme firma medvir
[{et ogsa Arne La rsen , Bjarne R ein, 
E ina r Mebust og Bj0rn Fj0lstad. 17 
deltok i kurset, og samtlige fikk ut
la nt f ilmka mera m ed diverse ut st yr , 
og fikk saledes an ledning t il a g j0re 
opptak heim e i stua m ed den mer
m este fa milie som hovedakt0rer. 

Den siste kvelden ble samtlige fit
mer vist for en inte ressert slmre kurs-
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delt a k ere. H er f ikk m an da se resul
tatet av sine a nstrengelser, og a lle 
h a dde a ll mulig g r unn t il a vrere for
n0yde. Etter en vellykket f ilmfrem
visning fortsa tte ma n m ed f ilmprat 
over en kopp k affe og sm0rbmd. De 
av deltakerne som 0nsket a beh olde 
det utla nte filmutstyret, fikk anled
ning til a kj0pe dette med en spesiell 
kursrabatt, og dette var det f ler e som 
benyttet seg av. 

I en samta le med disponent Arne 
La rsen i Simon Engen A.s s ier han 
seg inte ressert i a arrangere fl er e 
slike kurser h er pa R a nheim. 

Vi som a llerede har gatt k urset , 
k an ba re anbefale det pa det beste. 

Takk ti l Simon Engen A.s. 
I . H . 



Forandring /ryder 
Drem sei a t fora ndring fryder. Men 

det e vel itj rekti a il! som e eni ti det 
heiller. No e det itj s il. store fora nd
ringan omkren g oss her p i\. R anheim, 
men drem som e, bli obsa lvert. 

De e m a ng som snaklce i at det vart 
trist rette at lyspreran utover k a ia 
kom bort. D rem h0rt lek som m e te 
lyspunkta n, il. drem bli savna, sil.mmil. 
kor drem e for p i\. ein plass. A flis
jrekten som kom putra nes, il. kailla n 
fra jrekten som kom i store s j0st0vla 
opp t e'n Ria n il. kj0pt sre vinerbr0 ' il. 
bil.illa, va rt bort. Likren s vart tral
lan il. spore il. snora overfl0di. De e 
derre hersens bilan som e skjyill ti 
a illt. 

Som kompensasjon for lyse p i\. k a ia 
har vi f il.tt lysl0yp i J enssen-ma rka, 
og det e vrel og bra. No bli kvrert fail! 
registrert. Men det e vel itj a il! som 
lik e det h eiller . 
P i\. Ha nsbakken har vi eit messfoster 
av en vei som myndih eita n ha d0pt 
Ranheimslivegen . A det h eitt'n lreng 
rette at'n ha kommi over Engstr0m
bakken il. dem a rkasjonslina mellom 
Lia il. H a nsba kken. De e for il. g j0rra 
det vanskelia r for drem som vil fors0k 
il. finn n il. t il. f0lke som bor der. Det e 
mresta brerre skattemyndiheitan som 
greie det. A for il. gj0rra forvirringa 
fo illsteindi ha drem sl0yfa a illt som 
heite veilys . - H an sbakkingan k a ille 
vei'n poppulrert for m0rk-l0ypa. SA no 
har vi bregge dele pi\. stedet. Det e for 
det mreste gammelt f0 lk som bor i 
derre tra ktenn, og drem synes itj det e 
s il. bra a t det e for lyst n il.r drem drett . 
Det passere brest i m0rkre. Stolpa n t e 
lyse ha stil.tt lreng, og drem k a inn 
vrerra go il. h a og hoill sre fast i, n il.r 
drem ha dotti , for il. pr0v il. kom sre pi\. 
fotan igj ren. 

Mrens vi jabbe om lys, sil. ha drem 
p i\. stasjon og je rnbanetomta fil.tt ben
galsk belysning . De e vrel for a t drem 
som 6se f erbi me t il.ge sk a s jil. a t her 
bor det f0lk. Mren det m il. no v rerra 
sm0r pi\. fl resk , for det m rerke drem 
likvrel - pi\. lokta' 

Glacl skattebetaleT 
fm H ansbakk en . 

27 

I 
I lA 



A vdelingsutvalg 
Som kjent Apner Hoveda vta len av 

1966 muligh eten for et utvidet sam
arbeid m ellom arbeidsgiveren og de 
ansa tte. R a nheim Arbeidsmannsfor
ening og bedriftsledelsen er n A blitt 
enige om A opprette avdelingsutva lg 
i f lere av vare avdelinger, og omtrent 
samtlige utvalgsmedlemmer h ar del
taU i de kurs som i ja nuar ble a rran
gert under ledelse av E. K. H ansen fra 
LO's R asjonaliseringskontor. Grunn
laget fo r et aktivt utva lgsarbeid skul
le derfor vrere det beste, og det er 
ingen tvil om at mange stiller noksA 
store forhapninger til de r esulta t er de 
forskje llige utva lg vil oppna. For som 
E . K. H a nsen sa: Hvorfor !age store 
saker av smA ting som best k a n I0ses 
innen den enkelte avdeling. - L a oss 
0nsk e samtlige utva lg lykke til m ed 
a rbeidet. Et godt sam a rbeid mellom 
ledelsen og de ansatt e vii vrer e en vik
tig faktor n a r det g jelder A bringe 
bedriften var videre fremover. 

F0Igende avdelingsutva lg er n A i 
virksomhet : 

Sek lcefabTikken: Johan Bremseth, 
formann , Jostein Hongslo, sek retrer, 
Sven Verkland, Ingeborg R 0nning, 
Agnes Ka mbuas, 0ivind Larsen , J a 
kob R 0nne. 

GummieTingsavd. : J a kob Sverdrup, 
formann, Jorulf Risholt , sekr., Borge 
La rsen, Arnulf Wikdahl, H. K . H a ns
sen. 

Gell.fctbTikk /H uggeTi: Arne Brekke, 
formann, Odd Svebakk, sekretrer, Ola 
Vollan, L eif Skog mo, G. Borha ug og 
Ivar Guldberg. 

Hovedavcle l ingen: P er Wullum, for
m a nn, Gisle Ga!Aen , sekret rer, H enry 
Krogn es, Erling Wiik, 0istein Solbak
k en, Gunna r Winther , Willy R 0nning, 
G. Borha ug, Tormod Barstad, Sverre 
Wikdahl. 

Bygningsavd.: Fridthjof Brun, for
m a nn, Steinar Barstad, sekretrer, L eif 
Refseth, Ragnar Guldberg, Feder 
Sta mnes, Olaf Torger sen . 

T TanspoTtavde lingen : Kr. L arsen , 
Ka rl Buan , Lars Brekken, Ma rtin Fos
sen, Asm. Antonsen , Torodd R onres. 
La rs Brekken , formann, og Torodd 
Ronres sekret rer. 

M ek. og El. veTkstecl: Ivar Myhre, 
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Ingvar Amundsen, Alf Midtgard, Sig
mund Eidem, Arvid Skjervold, E gil 
Gipling, J on Mehus, Rudolf Bakken , 
Arne R eitan , Odd Trosterud. 

Valg er ikke foretatt i denne 
g ruppe. 

T. R. 

7<7<7< 

Mete for hedriftens 
avdelingsutvalg 

Tirsdag 20. februar ble det a rran
gert et m0te for samtlige a vdelings
utva lgsm edlemer i verkstedets spise
sal, og i a lt deltok 29 m edlemmer. 

M0tet var det f0rste i sitt slag, og 
personalsjef Ronres sa i sin innled
ning at bedriften heretter vii innkalle 
til slike m 0ter 1 a 2 ganger pr. Ar . 
Hovedhensikten med m0tene er A spre 
informasjon om 0konomi, virkesitua
sjon, produks jon, salg og eventuelle 
planer om nyinvesteringer. Disse ori
enteringer vil bli g itt a v administre
rende direkt0r eller dennes stedfor
treder. 

Direkt0r Overwien ga i sin t a le en 
oversikt over dagens situasjon og 
kom bl. a. inn pa de problem er tre
foredlingsindustrien na kjemper m ed, 
og bemrte de forskjellige muligh eter 
vi har til A overvinne va nskelighetene. 

Kveldens g jest utenfra, - H enry 
Bugge-Pedersen, mangearig formann 
i fagforeningen pA Nob0, fortalte der
etter om de erfaringer man hadde ved 
h a ns bedrift nar det g jelder sam
a rbeid m ellom de a nsatte og topp
ledelsn . Bugge-Peder sen m a tte, etter 
sin innledning svare p A en rekke 
sp0rsmal fra interesserte tilh0rere. 

Etter en deilig servering ble m0tet 
avsluttet av forma nnen i Ranheim 
Arbeidsmannsforening, F eder Myhre, 
som uttrykte hapet om et utvidet 
samarbeid innen de enkelte a vdelinger 
g jennom avdelingsutva lg, m atte bli 
det verkt0y som samarbeidsavt a len 
innbyr til. 



Forslagsvirksomheten 
H a r du et forbedringsforslag a 

komme med ? 
Opps0k persona lsjef Ronres som er 

forsl agsordningens konta ktmann, -
han vii hjelpe deg med a fa forslaget 
formet pa papiret og vii ogsa s0rge 
for a t din ide blir fremlagt for for
slagskomiteen. Hvis du trenger t egne
hjelp vii Ronres ogsa kunne formidlc 
slik bista nd. 

10 a1·. 
Ragnvald Ma lvik 19/4 - 68 

60 dT 
Asbj0rn Haug 18/5 - 68 
Ole Refseth 23/5 - 68 
Ole Kirkevold 27/5 - 68 

50 dr 
H arald Malvik 27/5 - 68 
Bj0rn Eggen 27/5 - 68 

Vernesko 
Vernesko kan du fa bestiit hos Gun
nar Underhaug i mek. verksted. Be
driften subsiderer skoene med 20 %. 
Vernesko er en billig forsikring for 
dine trer, - derfor : 

K j0p vernesko. 

,....----•n llleJDorialll ___ ____, 
Trygve Andersen, f0dt 14. desember 1897, d0d 6. februar 1968 

Ekoff Tronvik, f0dt 18. oktober, 1898, d0d 22. februar 1968 



Jenssenmarka 

Fra lysl0ypm·ennet. Gjennund Eggen 
i tart. Jan Erik B erge, s0nn av Aksel 

B eTg e, !0lger ozJpmerksomt m ed . 


